

بيانات عامة عن البرنامج التدريبي	
المسار التدريبي	الإدارة المالية
اسم الدورة باللغة العربية	المعايير الدولية للتقارير المالية (IFRS) والتطبيقات المتقدمة
اسم الدورة باللغة الإنكليزية	International Financial Reporting Standards (IFRS) and Advanced Applications
الفئة المستهدفة	- المحاسبين العاملين في أقسام التقارير المالية بالشركات الكبرى. - المدراء الماليين والمحللين الماليين المتخصصين. - أعضاء لجان التدقيق في مجالس الإدارة. - الأكاديميين والباحثين في مجال المعايير المحاسبية الدولية. - الخريجين المتخصصين الراغبين في التميز في المعايير الدولية.
اللغة	العربية. □ الإنكليزية. □
تهدف الدورة إلى	تهدف الدورة إلى تمكين المشاركين من فهم الإطار المتكامل للمعايير الدولية للتقارير المالية (IFRS) ، مع التركيز على المعايير الأكثر تعقيداً وتطبيقاً في الممارسة العملية، مثل الأدوات المالية، عقود الإيجار، الاعتراف بالإيراد، الضرائب المؤجلة، انخفاض قيمة الأصول، المحاسبة عن النشاط الزراعي، والعقود طويلة الأجل، بالإضافة إلى مهارات إعداد القوائم المالية المجمعة والتحليل المتقدم للقوائم المالية وفق المعايير الدولية.
توصيف الدورة	
عناصر و مكونات الدورة (بيان لأهم النقاط التي يتناولها البرنامج التدريبي)	الوحدة الأولى: الإطار المفاهيمي للمعايير الدولية (IFRS) - الإطار المفاهيمي للمعايير الدولية (خصائص المعلومات المالية، عناصر القوائم المالية، مفاهيم رأس المال والحفاظ عليه). - مبادئ الاعتراف والقياس والإفصاح وفق المعايير الدولية. - الفرق بين المعايير الدولية والمبادئ المحلية (إن وجدت). - عملية إصدار وتحديث المعايير الدولية (دور مجلس المعايير IASB). الوحدة الثانية: المعايير الرئيسية المتقدمة (الجزء الأول) - معايير الأدوات المالية – (IFRS 9) التصنيف، القياس، خسائر الائتمان المتوقعة. - معايير عقود الإيجار – (IFRS 16) المحاسبة من وجهة نظر المستأجر والمؤجر. - معايير الاعتراف بالإيراد – (IFRS 15) نموذج الخطوات الخمس وحالات تطبيقية متقدمة. - معايير الضرائب المؤجلة – (IAS 12) فروق مؤقتة، أصول والتزامات ضريبية مؤجلة. الوحدة الثالثة: المعايير الرئيسية المتقدمة (الجزء الثاني) - معايير انخفاض قيمة الأصول – (IAS 36) حساب القيمة القابلة للاسترداد، الاعتراف بخسارة الانخفاض وعكسها. - معايير المحاسبة عن النشاط الزراعي – (IAS 41) قياس الأصول البيولوجية والمنتجات الزراعية. - معايير عقود الإنشاءات والخدمات طويلة الأجل (IFRS 15) بالتفصيل للعقود طويلة الأجل. - معايير المزايا الممنوحة للموظفين – (IAS 19) الالتزامات التعويضية والتقاعدية. الوحدة الرابعة: القوائم المالية المجمعة والمعالجات المعقدة - مفهوم القوائم المالية المجمعة وأساسياتها وفق معيار IFRS 10. - معالجة الاستثمارات في الشركات التابعة والزميلة والمشاريع المشتركة (IFRS 11) ، (IAS 28). - معالجة الشهرة والأصول غير الملموسة في المجموعة (IFRS 3). - التخلص من حصص في الشركات التابعة وكيفية معالجتها محاسبياً. - حالات عملية في إعداد قوائم مجمعة متكاملة. الوحدة الخامسة: التحليل المتقدم للقوائم المالية وفق IFRS - أثر تطبيق المعايير الدولية على التحليل المالي (كيف تغير المعايير الأرقام والنسب المالية). - تحليل الأرباح وجودتها في ظل المعايير الدولية. - مقارنة الأداء المالي بين شركات تطبق IFRS وأخرى تطبق معايير محلية. - تقييم جودة الإفصاح والشفافية في التقارير المالية الدولية. - دراسة حالات عملية لشركات عالمية تطبق IFRS تحليل قوائمها المالية.

المحصلات التدريبية (مخرجات البرنامج التدريبي والقيمة المضافة التي سيحصل عليها المتدرب)	في نهاية الدبلوم يكون المتدرب قادراً على: • تطبيق المعايير الدولية الأكثر تعقيداً على القوائم المالية بشكل عملي. • إعداد قوائم مالية متوافقة بالكامل مع متطلبات IFRS. • معالجة الأدوات المالية، عقود الإيجار، الإيراد، والضرائب المؤجلة وفق المعايير. • إعداد وتحليل القوائم المالية المجمعة للشركات الأم والتابعة. • تقييم أثر المعايير الدولية على التحليل المالي وجودة التقارير.
---	--

Training program information	
Training Field	Financial Management
Training Program Title	International Financial Reporting Standards (IFRS) and Advanced Applications
Target Audience	- Accountants working in financial reporting departments of major companies. - Financial managers and specialized financial analysts. - Members of audit committees in boards of directors. - Academics and researchers in the field of international accounting standards. - Specialized graduates wishing to excel in international standards.
Training Language	☐ English ☒ Arabic
Program Overview	The course aims to enable participants to understand the comprehensive framework of International Financial Reporting Standards (IFRS), focusing on the most complex and practically applied standards such as financial instruments, lease contracts, revenue recognition, deferred taxes, asset impairment, agricultural accounting, and long-term contracts, as well as skills in preparing consolidated financial statements and advanced analysis of financial statements in accordance with international standards.
Course Outline	
Course Elements and Components	Module One: Conceptual Framework of IFRS - The IFRS conceptual framework (qualitative characteristics of financial information, elements of financial statements, capital and capital maintenance concepts). - Principles of recognition, measurement, and disclosure under IFRS. - Differences between IFRS and local accounting standards (if applicable). - The process of issuing and updating IFRS (role of the IASB). Module Two: Key Advanced Standards (Part One) - IFRS 9 Financial Instruments – classification, measurement, expected credit losses. - IFRS 16 Leases – accounting from lessee and lessor perspectives. - IFRS 15 Revenue from Contracts with Customers – the five-step model and advanced applications. - IAS 12 Income Taxes – temporary differences, deferred tax assets and liabilities. Module Three: Key Advanced Standards (Part Two) - IAS 36 Impairment of Assets – calculating recoverable amount, recognition and reversal of impairment losses. - IAS 41 Agriculture – measurement of biological assets and agricultural produce. - Long-term construction and service contracts under IFRS 15 (detailed). - IAS 19 Employee Benefits – benefit and retirement obligations. Module Four: Consolidated Financial Statements and Complex Treatments - Concept of consolidated financial statements and basics under IFRS 10. - Accounting for investments in subsidiaries, associates, and joint ventures (IFRS 11, IAS 28). - Accounting for goodwill and intangible assets in consolidation (IFRS 3). - Disposal of interests in subsidiaries and its accounting treatment. - Practical cases in preparing comprehensive consolidated statements. Module Five: Advanced Financial Statement Analysis under IFRS - The impact of IFRS application on financial analysis (how standards change figures and ratios). - Earnings quality analysis under IFRS. - Comparing financial performance between companies applying IFRS and local standards.

	• Evaluating the quality of disclosure and transparency in international financial reports. • Practical case studies of global companies applying IFRS (analyzing their financial statements).
Learning Outcomes	By the end of the program, participants will be able to: • Apply the most complex international standards to financial statements practically. • Prepare financial statements fully compliant with IFRS requirements. • Handle financial instruments, leases, revenue, and deferred taxes according to standards. • Prepare and analyze consolidated financial statements for parent and subsidiaries. • Assess the impact of international standards on financial analysis and reporting quality.